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Het Berlijnplein kon wel 
wat chaos gebruiken, vond 
landschapsarchitect Kristian 
Koreman. Met zijn bureau ZUS 
cureerde hij er in 2021 de expositie 
RAUM der Lusten, die bewoners 
moest uitdagen de publieke ruimte 
anders te gebruiken. Al bleven die 
gehoopte steekvlammen uit.  

HEB JE OOIT EEN IDEALE 
PUBLIEKE RUIMTE GEZIEN? 
“In het Museumpark in Rotterdam 
– waar ik woon en werk – ligt 
een grote asfaltvlakte, die wordt 
het dek genoemd. Er is lang over 
gedebatteerd, omdat mensen het 
maar een saaie vlakte vonden waar 
per se iets mee moest gebeuren. 
In de coronaperiode zag je dat 
mensen die plek steeds meer 
gingen claimen, juist omdat er 
niets is. Skaters namen hun eigen 
skateramps mee, dansers vonden 
een plek en hondenuitlaters liepen 
tussen de museumbezoekers 
door. Dat illustreert waarom een 
goede publieke ruimte niet te veel 
ontworpen moet zijn. In 2009 deden 
we met ZUS onderzoek naar een 
aantal Europese steden. Vooral op de 
plekken die zo open mogelijk waren 
gehouden en waar weinig pretentie 
van uitging, bleek veel te gebeuren.”

HOE KOMT DAT DENK JE?
“Ons leven is in grote mate 
georganiseerd in ruimte, structuren, 
gedragscodes en tijd. Zodra je op 
een vrije plek komt waar de codes 
afwezig zijn, wordt de spelende mens 
geactiveerd. Tempelhof in Berlijn 
is daar een ideaal voorbeeld van; 
een enorm verlaten vliegveld waar 
mensen nu vliegeren, rolschaatsen 
en barbecueën. Zodra het niet voor 
je wordt georganiseerd, zo van: ga 
hier maar zitten of jeu-de-boulen, 
gebeurt er spontaan van alles.”

 ‘Een 
   goede 
publieke                
          ruimte 
   is niet 
      te veel
   ontworpen’
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publieke ruimte. Via clubs in de 
wijk zijn daar statushouders met 
wijkbewoners gaan moestuinieren. Ik 
vind het mooi als de publieke ruimte 
meer is dan een verblijfsplek en je 
ook uitnodigt iets te ondernemen dat 
je even uit je dagelijkse bezigheden 
trekt. Doordat al ons voedsel in 
kassen wordt verbouwd en onder 
plastic in winkels wordt verkocht, 
zijn we de kennis over waar ons eten 
vandaan komt verloren. Het idee 
was dat je in de voedseltuin je oogst 
ter plekke kon verwerken, door een 
pizza te bakken in de pizzaoven in de 
duinen of je groente op de barbecue 
te leggen.”

SAMEN ETEN BINDT. 
ARCHITECTEN KIEZEN BIJ DE 
INRICHTING VAN EEN PLEIN 
VAAK VOOR HORECA. 
WAT VIND JIJ DAARVAN?
“Dat is armoede. Als je een plein 
vult met horeca privatiseer je 
de publieke ruimte. Dat soort 
oplossingen juich ik niet toe, want 

niet iedereen kan 3,50 euro voor 
een cappuccino betalen. In Tilburg 
zijn we met de aanleg van het 
nieuwe plein Stadsforum bezig, 
waar nu nog de cityring loopt en 
dagelijks achttienduizend voertuigen 
doorheen razen. Er grenzen twee 
terrasjes aan die daar van oudsher 
zaten, maar we zorgen dat de horeca 
niet dominant wordt, want dan krijgt 
zo’n plein een monofunctie. Horeca 
is het laatste redmiddel om een plek 
interessant te maken.”

HOE HEB JE VOOR DE 
EXPOSITIE IN LEIDSCHE RIJN DE 
BEHOEFTES VAN BEWONERS 
GEÏNVENTARISEERD?
“We zijn een paar dagen door de 
wijk gaan lopen en met mensen 
gaan praten. Het gebied rond het 
Berlijnplein was een bouwput. Het 
viel ons op dat de jeugd juist daar 
naartoe trok. Aan vrije ruimte is 
altijd behoefte, dat weet ik nog wel 
van mezelf van vroeger. Ik woonde 
als kind in Nieuw-Bergen, in Noord-
Limburg. Aan de rand van het bos 

kon je hutten bouwen en met je fiets 
over bouwterreinen crossen. Ik kon 
ook op het plein in de dorpskern 
hangen, maar dat trok me niet.” 

BUREAU ZUS MAAKTE NAAM 
MET SPEELSE INGREPEN IN DE 
PUBLIEKE RUIMTE, ZOALS DE 
LUCHTSINGEL, EEN HOUTEN 
VOETGANGERSBRUG TUSSEN 
VERSCHILLENDE WIJKEN 
IN ROTTERDAM. IS DAT DE 
DRIJFVEER VAN JE CARRIÈRE: 
EEN ODE AAN DE VRIJHEID
VAN JE JEUGD?
“Haha, eigenlijk wel. We hebben 
bijvoorbeeld de wijk Almere Duin 
ontworpen. We dachten: laten we 
al die achtertuinen en uitgebreide 
infrastructuur van rechte straatjes 
en busbaantjes er eens uitknippen 
en een interessant landschap 
maken. We zoeken naar permanente 
tijdelijkheid – vanuit het idee dat 
behoeftes van bewoners continu 
kunnen veranderen. Dat streven 
is heel lastig in ons werk, want er 
wordt altijd verwacht dat we een 
ontwerptekening maken, bijna als 
blauwdruk van een gedroomde 
toekomst. Telkens proberen we 
dat te weigeren en te zeggen: dit is 
misschien de basis, maar het kan 
na verloop van tijd ook iets anders 
worden.”

WAT BEOOG JE DAARMEE?
“Je moet zorgen dat een plek altijd 
een inclusief karakter kan krijgen. 
Dat heb je nooit helemaal voor 
het zeggen als architect, want je 
kunt niet bepalen hoe mensen 
zich gedragen. Maar je kunt wel 
de condities creëren. Of je nou een 
natuurliefhebber bent, een surfer 
of een kind dat graag van de duinen 
rolt: iedereen kan aan duinlandschap 
een eigen invulling geven.”

TOT WELKE INZICHTEN 
KWAM JE NOG MEER TIJDENS 
DAT ONDERZOEK NAAR 
PUBLIEKE RUIMTE IN 
EUROPESE STEDEN?
“Dat contrast goed werkt. In Napels 
heb je hele smalle straten en pleinen 
die een soort parkeervelden zijn. Als 
jongeren daar naar buiten willen, 
zoeken ze de randen van de stad op 
die uitkijken over zee. Rond bermen 
en boulevards is een hele cultuur 
ontstaan. Kennelijk is er in een 
dichtbebouwde stad behoefte aan 
openheid als tegenhanger. Kijk maar 
naar de pocket parks in New York; 
miniparken die voor bewoners van 
levensbelang zijn omdat ze tussen 
dicht op elkaar gepakte hoogbouw 
een zekere intimiteit en menselijke 
maat bieden.” 

EEN LEVENDIGE PUBLIEKE 
RUIMTE KAN DUS OOK EEN PLEK 
ZIJN WAAR PROFESSIONALS 
VAN AF ZIJN GEBLEVEN. TOCH 
IS DAT IN 2021 IN LEIDSCHE RIJN 
NIET JE AANPAK GEWEEST. 
ONDER DE NAAM RAUM DER 
LUSTEN RICHTTE JE HET 
BERLIJNPLEIN IN ALS EEN NIEUW 
LANDSCHAP MET OBJECTEN VAN 
KUNSTENAARS.
“RAUM der Lusten was een reactie 
op de publieke ruimte van Leidsche 
Rijn, waar alles net en verantwoord 
is. Dat is overigens ook het 

probleem in Nederland: alles is zo 
doorontworpen dat het ontbreekt 
aan vrije ruimte. Dat patroon van 
huisje-boompje-beestje kon wel wat 
chaos en extreme vormen gebruiken, 
ook qua manieren van gebruik. 
We lieten ons inspireren door de 
thema’s uit het drieluik De tuin der 
lusten van schilder Jeroen Bosch: 
wereld, paradijs en hel. We dachten: 
oké, wat als op het Berlijnplein een 
enorme berg zand zou liggen waar 
je fikkie kan stoken? We wilden een 
zo contrastrijk mogelijke omgeving 
creëren. Met aan de ene kant het 
paradijs met lieflijke duinen waar 
je kon chillen als een hippie, en 
aan de andere kant de hel. Daar 
kozen we voor een zwarte verkoolde 
ondergrond waar je kon barbecueën 
te midden van ruige kunst. In het 
deel ‘de wereld’ richtten we een 
voedseltuin in, als symbool voor het 
dagelijks leven, waar iedereen vredig 
kan samenwerken. Middenin stond 
een obelisk als object dat alles bij 
elkaar moest brengen.”

WAT WAS HET IDEE ACHTER
DE VOEDSELTUIN?
“Die was bedoeld voor groepen die 
zich doorgaans niet uitgenodigd 
voelen of niet zichtbaar zijn in de 
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    ‘Aan vrije ruimte is 
         altijd behoefte, dat weet 
ik nog wel van 
          mezelf van vroeger’

Cédric van Parys / Monoxylon

Studio Ossidiana / Firedune

Atelier van Lieshout / BarRectum



WE VERWACHTEN STEEDS MEER 
VAN DE PUBLIEKE RUIMTE EN 
TEGELIJKERTIJD HEBBEN WE 
ER IN NEDERLAND WEINIG 
VAN. IS HET HAALBAAR OM 
EEN PLEK VOOR IEDEREEN 
AANTREKKELIJK MAKEN?
“Nee. Tijdens de coronatijd hebben 
we gezien dat iedereen behoefte heeft 
aan natuur, en vervolgens hebben 
we die natuur massaal platgelopen. 
In een klein land is het lastig om 
voor ieder wat wils te maken. Dat 
pleit nog meer voor ruimtes die 
multi-interpretabel zijn. In het 
ontwerpproces is tijd voor ons even 
belangrijk als ruimte. In de ochtend 
zullen ouderen of mensen die geen 
werk hebben zich de publieke ruimte 
toe-eigenen. In de middag komen de 
kinderen en ’s avonds zie je gezinnen 
en jongeren. Als je dat weet, kun je 
daarnaar ontwerpen.”

WELKE FYSIEKE INGREEP
WERKT DAN ALTIJD?
“Een skateplein. Waar je ook een 
goede ramp neerlegt, het zit altijd 
vol met kids. Dat is overigens 
wel dubbel, want skaten was een 
tegencultuur en tegenwoordig wordt 
het helemaal geregisseerd. Maar 
goed, die kids hebben wel het idee 
dat ze daar helemaal los kunnen. 
Een goede voetbalcourt werkt ook 
altijd. Waar je ook vandaan komt, 
iedereen voetbalt. Speelvelden zorgen 
voor een common ground. Een 
klassiek functioneel ingrediënt is 
een goede bank die niet te krap is en 
die uitnodigt tot hangen. Net als een 
groot grasveld of harde vlakte waar je 
van alles op kunt organiseren.”

TOCH ZIJN ER OOK 
UITGESTORVEN PLEINEN. 
WAT BEPAALT OF ZO’N VLAKTE 
WERKT OF NIET?
“Je moet evenwicht zoeken tussen 
transitruimte en verblijfsruimte. Als 
verblijfsruimte te veel het karakter 
heeft van transit – dus wanneer er 
aan alle kanten fietsers doorheen 

rijden of als het ruimtelijk niet is 
afgebakend – is het verdomd moeilijk 
om je het toe te eigenen, omdat het 
te groot en te onrustig is.”

TERUG NAAR RAUM DER LUSTEN 
IN LEIDSCHE RIJN. WAT BLEEK 
DAAR NIET TE WERKEN?
“Ik had gehoopt dat er ruig 
gebarbecued zou worden met enorme 
steekvlammen, veel rook en dikke 
lappen vlees – alles wat de duurzame 
mens zou verbieden. Dat was onze 
visie van de hel: het maakt niet 
uit dat de wereld naar de knoppen 
gaat, wij gaan gewoon door met 
consumeren en koolstof uitstoten.”

MAAR HET GEBEURDE NIET.
“Nee, zulke dingen hebben tijd nodig. 
Het begon langzaam tot leven te 
komen, maar de expositie heeft nog 
geen halfjaar gestaan. In de hel stond 
een enorme grill, maar ik vraag me 
af of die ooit aan is geweest. Je kunt 

niet afdwingen dat mensen daar 
spontaan van de ene op de andere 
dag gebruik van gaan maken. In de 
moestuin ontstond een flow, en de 
kinderen gingen op de zandheuvels 
spelen. Dat was laaghangend fruit, 
die waren makkelijk te activeren. 
In het midden van het plein hadden 
we een 23 meter hoge obelisk gezet, 
waar mensen snel omheen gingen 
hangen. Dat deed ook wat het zou 
moeten doen.”

HAD JE HET PLEIN ACHTERAF 
ANDERS IN MOETEN RICHTEN? 
“Nou ja, het was een landschap, 
maar ook een expositie van een 
culturele instelling. Dat heeft een 
drempel. Georganiseerde chaos 
werkt maar ten dele. Als ik het 
opnieuw zou doen, zou ik kiezen 
voor één gebaar. Laten we er dan 
een groot duinlandschap van 
maken, of een grote productietuin. 
Kijk, op het Berlijnplein gebeurt 
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al behoorlijk veel. Er is een artist-
in-residenceplek, er staan wat 
verdwaalde kunstwerken, en er is 
een pergola gebouwd. Misschien 
was het te veel? Het leuke is dat de 
obelisk is gebleven. Dat was ook de 
opzet. De maker, Cédric Van Parys, 
had onderzocht hoe Aboriginals 
zo’n boom helemaal cultiveren en 
bekrassen tot hij een symbolische 
betekenis krijgt.”

INTERESSANT, OMDAT JE 
TEGELIJKERTIJD WIL DAT 
PUBLIEKE RUIMTES CONSTANT 
KUNNEN VERANDEREN. DE 
MENS HEEFT KENNELIJK OOK 
EEN VAST BAKEN NODIG?
“Ja, in Leidsche Rijn, wat compleet 
uit de grond gestampt is, moet de 
betekenislaag nog helemaal groeien. 
Vroeger ontstonden dorpen rondom 
een torenspits of een kerkplein, daar 
gebeurde alles. Leidsche Rijn heeft 
dat niet. In die zin verbeeldt die 
obelisk misschien een verlangen naar 
een thuisgevoel dat er nog niet is.”

DIT KLINKT ALSOF HET 
GEORGANISEERDE STADSLEVEN 
VOOR JOU OOK EINDIG IS.
(lachend) “We hebben echt nét een 
boerderij gekocht! Ik en Elma, mijn 
vrouw en partner in het bureau. 
Die boerderij staat op een kwartier 
rijden van Rotterdam, midden in een 
natuurgebied, op anderhalve hectare 
grond.” 

HEB JE DE STAD EEN BEETJE 
OPGEGEVEN?
“Absoluut niet. We werken nog in 
onze studio aan het Hofplein, in het 
meest stedelijke stukje Rotterdam. 
Maar du musst dein Leben ändern, 
zoals de filosoof Peter Sloterdijk het 
zegt. Twintig jaar lang woonden 
we hardcore in Rotterdam, in het 
Schieblock dat we ooit hebben 
gekraakt. Het was echt ghetto daar, 
we woonden boven de clubs. Nu is 
het tijd voor een nieuw avontuur. 
We beginnen met een kippenhok en 
willen een bos aanplanten.”

       ‘Ik had gehoopt 
     dat er ruig gebarbecued 
       zou worden met 
    steekvlammen,
 veel rook en 
    dikke lappen 
                   vlees’

INTERVIEW

DE GLETSJERS SMELTEN,
MAAR JIJ BENT KLAAR VOOR
DE ZONDVLOED.
“Nou, die boerderij ligt in een polder 
op vier meter onder NAP. Dat is 
niet houdbaar, dus het huis komt 
op een terp te staan en op palen. 
We gaan het meest autarkische 
biobased natuur-inclusieve climate 
proof huis ooit maken. Gebouwd 
met natuurlijke materialen en 
zelfvoorzienend. Op naar de vrijheid 
en de anarchie!”
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Kristian Koreman (1978) 
studeerde landschaps-
architectuur en filosofie. In 2001 
richtte hij bureau ZUS op, samen 
met Elma van Boxtel (1975), die 
ook zijn levenspartner is. Het duo 
verwierf bekendheid met het 
ontwerp van de wijk Almere Duin 
(2007-2027) en de Luchtsingel 
(2012) in woonplaats Rotterdam. 
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